
 

 

Čezēnas Energotaupības sprints: 
kampaņas izmantošana iedzīvotāju 

iesaistīšanai klimata rīcībā 

 
No mūsu sērijas “Building on the Sprint”: Itālijas pilsēta Čezēna izmanto 
sprintu, lai paplašinātu komunikāciju klimata jomā un iesaistītu jauniešus 
zaļās pārkārtošanās procesā.  
 

Reaģējot uz enerģētikas krīzi, ko izraisīja Krievijas iebrukums Ukrainā, Pilsētu 
energotaupības sprints kļuva par izšķiroši svarīgu kampaņu, mobilizējot pilsētas un 
atbalstot to centienus īstenot energotaupības ārkārtas pasākumus. Itālijas pilsēta 
Čezēna bija aktīva sprinta dalībniece jau no paša sākuma. Tā ne tikai nekavējoties sāka 
risināt krīzi, bet arī izmantoja iespēju stiprināt savu darbu ar iedzīvotājiem un piešķīra 
viņiem galveno lomu pilsētas klimata un enerģētikas pasākumos.   



 

 

 

Mēs aprunājāmies ar Čezēnas Padomnieci vides jautājumos Frančesku Luki (Francesca 
Lucchi), lai noskaidrotu, kā pilsēta uzņēmās atbildību par Pilsētu energotaupības sprinta 
kampaņu un kā tas ir veicinājis pilsētas ilgtermiņa enerģētikas un klimata plāna 
īstenošanu.   

 
Kuri no Čezēnas īstenotajiem pasākumiem Energotaupības 
sprinta kontekstā bija visiedarbīgākie?  
Pirmkārt, sprints ne tikai parādīja, cik svarīgi samazināt gāzes patēriņu, sākot no 
publiskajām ēkām, bet arī palīdzēja izplatīt šo vēstījumu visos līmeņos, tostarp privāto 
ēku un mājsaimniecību līmenī. Tas viss tika paveikts ar mērķi samazināt rēķinus (mēs 
sākām ar ārkārtas situācijas tēmu), kā arī uzlabot mūsu iedzīvotāju dzīves kvalitāti un 
aizsargāt vidi.   
 

Kādi bija energotaupības sprinta rezultāti?  

Daļēji pateicoties sprintam, mēs uzstādījām jaunas sistēmas daudzās publiskajās ēkās: 
gadu no gada mēs realizējam uzturēšanas un renovāciju projektu, un šogad tas tika 
atkārtots.  Paralēli mēs uzsākām komunikācijas kampaņas. Tas viss ziemas sezonā 
palīdzēja samazināt publisko patēriņu par 28 %. Un, domāju, mums tas ir svarīgs, ļoti 
konkrēts un taustāms rezultāts.   



 

 

Kā jūs iesaistījāt iedzīvotājus energotaupības sprintā un 
pierunājāt viņus uzņemties atbildību par sprintu?  
 
Mēs sākām ar skolām. Mēs uzskatām, ka skolas ir svarīgi komunikācijas centri, un 
iesaistījām vairākas mūsu pilsētas skolas un lielu skaitu skolēnu. Vienlaikus mēs aktīvi 
izvērsām potenciāli visaptverošas komunikācijas kampaņas, lai nodotu zināšanas un 
prasmes par pareizu enerģijas izmantošanu arī visiem iedzīvotājiem. Šo funkciju mūsu 
vārdā veic Energie per la Città izveidotais “Sportello per l’energia” (enerģētikas birojs), 
proti, tas veido prasmes ilgtspējīgas enerģētikas jomā.   
 

Kā iedzīvotāji, jo īpaši jaunieši un skolēni, kopumā uztvēra 
sprintu?  
 
Viņi to uztvēra pozitīvi un aktīvi iesaistījās, jo īpaši skolēni mācību darba ietvaros. Viņi 
veidoja video, plakātus, attēlus par klimata pārmaiņām un enerģijas apzinīgu 
izmantošanu. Manuprāt, tas ir svarīgs aspekts, un jauniešu iesaistīšanās ir izšķiroša, lai 
veidotu pozitīvu komunikāciju mūsu pilsētā, kā arī nodotu rītdienas iedzīvotājiem 
pareizas zināšanas.   
 

Vai varat minēt konkrētus piemērus: nosauciet dažus 
ievērības cienīgākos projektus, kas skolās tika īstenoti 
sprinta ietvaros?  
 
Mēs rīkojām darbseminārus skolēniem, kā arī un jo īpaši kopā ar skolotājiem. Es domāju, 
ka mūsu skolas pedagogu un kopienas pedagogu apmācība un izpratnes vairošana ir tas, 
kas piešķirs kampaņām nepārtrauktību. Tā ir projektu nepārtrauktības un turpināšanas 
ķīla. Vienlaikus mēs īstenojām dažādas, tostarp praktiskas, aktivitātes, lai sniegtu 
bērniem iespēju eksperimentēt un domāt. Mēs sākām ar vienkāršām praktiskām 
nodarbībām, piemēram, sniedzām iespēju padomāt par enerģētikas jautājumiem un 
enerģijas patēriņa jautājumiem privātmājās.   



 

 

 

Ko jūs ieteiktu citām pilsētām: kā vislabāk vairot izpratni 
par enerģijas taupīšanu un iesaistīt iedzīvotājus šajā 
procesā?  
 
Manuprāt, pilsētām ir izšķiroša loma. Pilsētu tīkli ir kā radīti kolektīvās apziņas 
veidošanai, un pilsētas vienmēr var atrotīt piedurknes un sākt pirmās, lai vēlāk iesaistītu 
citus vietējo un pakļauto iestāžu līmeņus. Transversālā komunikācija neapšaubāmi ir 
svarīgs aspekts, tāpat kā viss pārējais, kas ir saistīts ar iedzīvotāju iesaistīšanu, sākot no 
spēles elementu ieviešanas līdz “urdīšanai” — saudzīgiem atgādinājumiem, kas mudina 
cilvēkus patērēt mazāk un kļūt politiski aktīvākiem; jāņem vērā arī šo ilgtspējas 
pamatnostādņu ietekme uz ekonomiku, jo tās ietekmē ne tikai vidi, bet arī iedzīvotāju 
dzīves kvalitāti. Domāju, ka tas ir vēl viens svarīgs motivējošais faktors.   
 

Ko energotaupības sprints jums iemācīja?  
 
Tas noteikti ir bijis kolektīvo pārdomu laiks, kas mudina mūs apjaust, cik svarīgi ir doties 
šajā virzienā — samazināt enerģijas patēriņu. Es uzskatu, ka katrai pilsētai jānosprauž 
tālredzīgs mērķis censties būt pašpietiekamai, balstoties uz augsta līmeņa valsts un 
Eiropas pamatnostādnēm. Domāju, ka sprints mums bija lieliska iespēja uzsākt šo ceļu 
un pārdomāt, kāpēc šis virziens mums ir piemērots un nepieciešams.   
 



 

 

Kurus sprinta pasākumus plānojat saglabāt nākamajā 
ziemā? Ko, jūsuprāt, vajadzētu integrēt klimata pārmaiņu 
ierobežošanas ilgtermiņa stratēģijā?  
 
Nākamajā ziemā mēs lielā mērā turpināsim strādāt pie paradumu maiņas, sākot ar 
publiskajām ēkām. Iespējams, šogad pirmoreiz nopietni strādājām pie saviem 
paradumiem — izstrādājām norādījumus par to, kā mērķtiecīgi uzturēt sistēmas, kā 
regulēt temperatūru... Mēs turpināsim šo pieeju, jo tas ir vienīgais pasākums, kurš 
līdztekus sistēmu modernizācijai patiešām uzlabo patēriņu. Un es uzskatu, ka tas 
jāiestrādā visās mūsu aktīvajās pamatnostādnēs, skaidri norādot, ka to, kas tiek paveikts 
valsts sektorā, var paveikt arī privātajā sektorā un uzņēmumos.   
 

Kā darbs, ko veicāt skolās sprinta laikā, ir saistīts ar jūsu 
plašāka mēroga stratēģiju iedzīvotāju iesaistīšanai klimata 
jautājumu risināšanā?  
 
Jau labu laiku esam Pilsētu mēru pakta dalībnieki: esam izstrādājuši SECAP un esam 
izvirzījuši godkārīgu mērķi dažu turpmāko gadu laikā samazināt patēriņu par 30 %. Es 
uzskatu, ka tas ir vēl viens būtisks elements, lai sasniegtu ilgtermiņa mērķus, sākot ar 
jauniešiem, bērniem, skolām ... un neaizmirstot, ka šādā veidā mēs iesaistīsim arvien 
vairāk ģimeņu. Liekot akmentiņu pie akmentiņa, mēs, iedzīvotāji, esam tie, kuri, 
pārvietojoties, ražojot enerģiju, dzīvojot savos mājokļos, strādājot utt. pilsētās saražojam 
ievērojamu daudzumu oglekļa dioksīda. Mums ir soli pa solim jāsasniedz godkārīgie 
mērķi, kas palīdzēs mums kļūt par viscaur ilgtspējīgu sabiedrību.   
 



 

 

 
Building on the Sprint. Eiropa pārdzīvoja pagājušo ziemu, tomēr enerģētikas krīze joprojām 
pastāv. Vienlaikus pieaugoši riska faktori, kas saistīti ar klimata krīzi, piemēram, karstuma 
viļņi, sausums un plūdi, rada arvien lielāku spriedzi pašvaldībām visā kontinentā. Pagājušajā 
ziemā rīkotais Pilsētu energotaupības sprints parādīja, ka abas krīzes ir nesaraujami saistītas 
un ka tās jāuzveic abas kopā, meklējot vienotu risinājumu. Pilsētas, kas ir šo 
problēmjautājumu epicentrā, ir kļuvušas par pirmajām, kuras īsteno šādus pasākumus. 
Iedvesmojieties no sprinta veiksmes stāstiem, lai arī turpmāk taupītu enerģiju savā pilsētā, 
sagatavotos nākamajai ziemai un paātrinātu virzību uz klimatneitralitāti. 
 
 


